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KOMUNIKAT DYREKTORA MIEJSKIEJ BILIOTEKI PUBLICZNEJ IM. A. OSIECKIEJ W
DARŁOWIE

Szanowni czytelnicy,
od poniedziałku 30 listopada 2020 r. biblioteka będzie ponownie otwarta dla osób
wypożyczających, jednocześnie wprowadzony zostanie limit czytelników przebywających
w tym samym czasie w bibliotece.

Prosimy czytelników o zachowane zasady reżimu sanitarnego – w tym konieczności
zakrycia maseczką ust i nosa, dezynfekcji rąk przed podejściem do regałów oraz
zachowania zasady dystansu społecznego.
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W czwartek, 26 listopada Zastępca Burmistrza – Rafał Nagórski, wraz z Arturem
Wejnerowskim, kierownikiem Biura Promocji Miasta i Komunikacji Społecznej wzięli udział
w kolejnej (już trzeciej) wideokonferencji ze szwedzką Gminą Hassleholm. 

Tym razem ponad półtoragodzinna wideokonferencja poświęcona była Ochronie
Środowiska, Turystyce i możliwemu zacieśnianiu współpracy w tym obszarze, również przy
wykorzystaniu środków unijnych.

– Wzorce Szwedzkie to był punkt zaczepienia naszej współpracy. Od tego wszystko się
właściwie zaczęło w latach 90 – przypominał Rafał Nagórski.

– To właśnie integracja europejska i możliwość dołączenia do wspólnoty Unii pozwoliła być
Polsce w tym miejscu, w którym my byliśmy wtedy. Ciągłe udoskonalanie systemu
gospodarki odpadami leży we wspólnym interesie nas wszystkich, a dbanie o środowisko
jest priorytetem dla nie tylko dla nas, ale i całej Unii Europejskiej – uzupełniał Tomas
Petersson z Gminy Hassleholm.

W zakresie współpracy w obszarze turystyki coraz częściej pojawiały się propozycje
realnych wymian delegacji po względnym zakończeniu pandemii koronawirusa. – Jeśli
wszystko pójdzie dobrze, delegacje z Hassleholm będziemy gościć w Darłowie na kolejnym
21. Festiwalu Filmów Skandynawskich w Darłowie.  
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Przewidywane wykonanie dochodów ogółem w 2020 r. wyniesie 80.150.962 zł i jest ono
wyższe od zakładanego planu o 5.096.000 zł. Wyższe wykonanie dochodów wynika z
dochodów ze sprzedaży majątku. Planowane dochody na rok 2021 w wysokości
70.217.549,96 zł obejmują dochody bieżące w wysokości 65.392.157,96 zł oraz
dochody majątkowe w wysokości 4.825.392 zł. Wynik budżetu roku 2021 zakłada deficyt
na poziomie 8.426.938,82 zł, który pokryty zostanie nadwyżką budżetową i przychodami
z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu. Stan
zadłużenia Miasta Darłowo na 1.01.2021 wynosi 5.400.000 zł i stanowi zaciągnięty kredyt
w banku PKO BP SA. Kwota długu przewidywana na 31.12.2021 stanowi wymieniony
wyższej kredyt w kwocie 3.600.000 zł, którego spłata zakończy się w roku 2023.

Dalej wymienimy jedynie ważniejsze planowane dochody:

Dochody z najmu, dzierżawy i opłat czynszowych za lokale mieszkalne realizowane przez
jednostkę budżetową MZBK zaplanowano na poziomie roku 2020 z uwzględnieniem
wzrostu stawek czynszowych w wysokości 1.326.560 zł.

Dochody z tytułu umów dzierżaw terenów na plażach miejskich zaplanowano w wysokości
– 200.000 zł, przewidywane wykonanie 2020 r. – 150.000 zł.

Wpływy z opłat za trwały zarząd, użytkowanie i służebności zaplanowano na kwotę
– 70.400 zł w tej samej wysokości co wykonanie w roku ubiegłym

Wpływy z opłat z tytułu użytkowania wieczystego nieruchomości zaplanowano na
129.000 zł, tyle co przewidywane wykonanie w 2020 r.

Wpływy z najmu i dzierżawy składników majątkowych Skarbu Państwa, jednostek
samorządu terytorialnego lub innych jednostek zaliczanych do sektora finansów
publicznych oraz innych umów o podobnym charakterze mają wynieść – 800.000 zł,
(przewidywane wykonanie za 2020 r. – 720.000 zł). Na tę kwotę składają się umowy
dzierżawy na okres letni i wpływy z umów długoterminowych zawartych na cele rolnicze i
pozarolnicze.

Wpływy z tytułu przekształcenia prawa użytkowania wieczystego przysługującego osobom
fizycznym w prawo własności – plan na 2021r. – 92.000 zł, (przewidywane wykonanie za
2020 r.- 94.000 zł).
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Wpłaty z tytułu odpłatnego nabycia prawa własności oraz prawa użytkowania wieczystego
nieruchomości plan na 2021 r. – 4.733.392 zł (przewidywane wykonanie za 2020 r.
– 12.000.000 zł. Na planowaną kwotę dochodów ze sprzedaży składa się zbycie: lokali
mieszkalnych i użytkowych, działek z przeznaczeniem na polepszenie warunków
nieruchomości przyległych, działek na rzecz użytkowników wieczystych, nieruchomości z
przeznaczeniem pod zabudowę.

Wpływy z tytułu opłat za miejsca grzebalne, plan na 2021 r. – 176.000 zł, tyle samo co
przewidywane wykonanie za 2020 rok.

Planowana dotacja z budżetu państwa na realizację zadań bieżących z zakresu
administracji rządowej wyniesie 113.764 zł i będzie mniejsza niż w roku 2020 o 17.185 zł

Wpływy z tytułu grzywien, mandatów i innych kar pieniężnych od osób fizycznych za
nieprzestrzeganie prawa nakładane przez Straż Miejską, plan na 2021 r.- 200.000 zł, tyle
samo coprzewidywane wykonanie w roku bieżącym.

Wpływy z podatku od nieruchomości od osób prawnych, plan na 2021 r. wynosi
5.300.000 zł, a wpływy z podatku rolnego i leśnego, mają wynieść – 31.559 zł. Przyjęty
poziom dochodów podatkowych wynika z planowanego wykonania w roku 2020 oraz
wzrostu stawek podatku od nieruchomości.

Plan wpływu na 2021 rok z tytułu podatku od środków transportowych od osób prawnych
wynosi 105.000 zł.

Plan na 2021 r z tytułu podatku od nieruchomości od osób fizycznych wynosi 4.289.000
zł, a z tytułu podatku rolnego i leśnego 113.331 zł.Przyjęty poziom dochodów
podatkowych wynika z planowanego wykonania w roku 2020 oraz wzrostu stawek podatku
od nieruchomości.

Plan dochodów na 2021 rok z tytułu podatku od środków transportowych od osób
fizycznych wynosi 140.000 zł.

Plan na 2021 rok z tytułu opłaty targowej wynosi 500.000 zł.

Plan na 2021 rok z tytułu opłaty miejscowej wynosi 650.000 zł.

Wpływy z podatku od czynności cywilnoprawnych w roku 2021 mają wynieść – 700.000
zł.

Wpływy z opłaty skarbowej w roku 2021 mają wynieść 50.000 zł.

Wpływy z opłat za zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych zaplanowano na kwotę
630.000 zł.

Wpływy z tytułu zajęcia pasa ruchu drogowego, opłaty adiacenckiej oraz opłaty
parkingowej w roku 2021 zaplanowano na sumę 700.500 zł.

Udziały gminy miejskiej w podatkach stanowiących dochód budżetu państwa, w tym
wpływy z podatku dochodowego od osób fizycznych-11.444.070 zł i 280.000 zł od osób



prawnych.

Subwencja ogólna z budżetu państwa w roku 2021 ma wynieść 9.008.830 zł, a jej część
wyrównawcza 2.145.963 zł oraz część równoważąca –100.795 zł.

Planowane dochody z najmu i dzierżawy przez Szkołę Podstawową Nr 3 w roku 2021 mają
wynieść 60.809 zł.

Wpływy z opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w przedszkolu publicznym nr
2 w roku 2021 mają wynieść 45.378 zł.

Planowane dochody na 2021 rok z tytułu zwrotu kosztów utrzymania dzieci w
przedszkolach niepublicznych z terenów innych gmin mają wynieść –320.000 zł.

Planowana dotacja na dofinansowanie zadań własnych w zakresie wychowania
przedszkolnego z budżetu państwa w 2021 r wyniesie 548.009 zł. (przewidywane
wykonanie w 2020 r-392.947 zł).

Planowane dochody w 2021 r w Przedszkolu publicznym nr 2 za korzystanie z wyżywienia
mają wynieść-171.208 zł. Przewidywane wykonanie w roku 2020 – 110.681 zł.

Dotacje celowe z budżetu państwa poprzez urząd wojewódzki na pomoc społeczną w roku
2021- 1.152.280 zł.

Dotacja celowa z budżetu państwa na dożywianie 340.000 zł.

Dotacja celowa z budżetu państwa na pomoc dla rodzin wychowujących dzieci
11.281.000 zł.

Dotacja celowa z budżetu państwa na realizację zadań bieżących z zakresu administracji
rządowej plan na 2021 r. – 4.847.000 zł oraz na pomoc w formie zastępczej i asystenta
rodziny w kwocie 390.000 zł.

 W ramach gospodarki odpadami komunalnymi planowane wpływy w roku 2021 za odpady
komunalne wyniosą 6.070.391 zł. Przewidywane wykonanie roku 2020- 5.800.000 zł.

Ponadto planuje się uzyskać dochody w wysokości 68.861 zł takie same jak w roku 2020,
które dotyczą udziału w dochodach z biletów Zamku Książąt Pomorskich w związku ze
wspólną realizacją zadania; „Darłowo w czasach króla Eryka Pomorskiego”.

Leszek Walkiewicz 
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W 1962 r. zmieniono pierwotne wezwanie kościoła Matki Bożej Wniebowziętej na Matki
Bożej Częstochowskiej. Umieszczono wtedy w głównym ołtarzu obraz Matki Bożej
Częstochowskiej.

18 listopada 1965 polscy biskupi w liczbie 34, w tym m.in. kardynał Stefan Wyszyński i
Karol Wojtyła podpisali specjalne orędzie, które przekazali biskupom niemieckim
zapraszając ich na obchody Milenium Chrztu Polskiego. List wywołał szereg napięć,
ponieważ zawarto w nim kwestie dotyczące polskiej granicy na Zachodzie i wybaczenia
sobie wzajemnych win, ciążących na relacjach polsko-niemieckich. Negatywnie oceniły o
go władze PRL. W dniu 5 XII 1965 r. ukazało się pozdrowienie biskupów niemieckich i
odpowiedź na list polskich biskupów, które podpisało 41 biskupów z NRF i NRD. Zawierało
ono podziękowanie oraz uznanie winy narodu niemieckiego i prośbę o przebaczenie, ale
nie było w nim jednoznacznej deklaracji na temat granicy na Odrze i Nysie Łużyckiej.
Niektóre zaś sformułowania, np. „o prawie do rodzinnych stron” i nadziei na
przezwyciężenie skutków wojny „w rozwiązaniu wszechstronnie zadowalającym i
sprawiedliwym” odebrane zostały przez polską opinię publiczną negatywnie.

Rok 1966 to jedna z większych konfrontacji siły Kościoła i państwa. Rząd nie zezwolił na
przybycie papieża na tę uroczystość. Kościół organizował okolicznościowe nabożeństwa
religijne i procesje. Natomiast rząd szeroko propagował budowę i oddanie do użytku 1000
szkół na 1000-lecie państwa polskiego. Sprawa się uspokoiła, gdy 7 XII 1970 r. kanclerz
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Brandt i premier Cyrankiewicz podpisali w Warszawie układ między PRL i RFN o
podstawach normalizacji wzajemnych stosunków. Strony stwierdzały, że linia Odra–Nysa
Łużycka jest zachodnią granicą PRL i oświadczały, że nie mają żadnych roszczeń
terytorialnych wobec siebie.

Po uchwaleniu przez Sejm ustawy z dnia 23 czerwca 1971 o przejściu na osoby prawne
Kościoła Rzymskokatolickiego oraz innych kościołów i związków wyznaniowych własności
niektórych nieruchomości położonych na Ziemiach Zachodnich i Północnych doszło do
poprawy stosunków państwo-kościół. Parafiom potwierdzono prawa własności
nieruchomości, w tym także gruntów rolnych.

W roku 1972 dzięki długoletnim staraniom kardynała Stefana Wyszyńskiego Watykan
ostatecznie uznał granice zachodnie PRL i zawiesił stosunki dyplomatyczne z polskimi
władzami na emigracji. 28 czerwca 1972 r., papież Paweł VI wydał bullę, ustalającą nowy
podział administracyjny Kościoła katolickiego w Polsce na Ziemiach Odzyskanych.
Zakończyła ona stan tymczasowości Kościoła polskiego na tych terenach po II wojnie
światowej. Bulla wydana przez Pawła VI normalizowała stosunki prawne między PRL a
Watykanem. Erygowano nowe diecezje, a istniejące włączono do polskiej administracji
kościelnej, ustanawiając dla nich ordynariuszy. Wówczas została utworzona m.in.
koszalińsko-kołobrzeska diecezja. Prymas Polski kardynał Stefan Wyszyński dekretem z 15
września 1972 ustanowił patronów dla diecezji: św. Wojciecha-Adalberta i błogosławionego
Maksymiliana Kolbe.

Pierwszym biskupem ordynariuszem diecezji koszalińsko – kołobrzeskiej mianowano bpa
Ignacego Jeża.  Był więziony w obozie koncentracyjnym w Dachau, gdzie osobiście poznał
ojca Józefa Kentenicha, założyciela Międzynarodowego Ruchu Szensztackiego (później był
wieloletnim protektorem i opiekunem Ruchu Szensztackiego w Polsce). Sakrę biskupią
przyjął z rąk kardynała Stefana Wyszyńskiego.

Złagodzenie polityki wobec Kościoła nastąpiło w latach 70., kiedy to Edward Gierek objął
stanowisko I sekretarza KC PZPR, a Piotr Jaroszewicz został premierem. Wówczas w
Darłowie rozpoczęto rozłożony na etapy remont Mariackiej świątyni. W roku 1970
przełożono dachówki i rury spustowe oraz założono nowe rynny.

Klasztor franciszkański w Darłowie erygowano kanonicznie 3 marca 1973.  Obok kościoła
w roku 1981, franciszkanie wznieśli klasztor który w refektarzu ma kryształowe sklepienie
według projektu architekta kołobrzeskiego i żeglarza Janusza Kirszaka. Drugi etap remontu
kościoła Mariackiego rozpoczął się w roku 1974. Wtedy państwo sfinansowało prace
mające na celu przywrócenie gotyckiego charakteru budowli. Zlikwidowano drewniane
empory w nawach wraz z klatką schodową, odbito tynki z żeber sklepienia w nawie
głównej, nawach bocznych, prezbiterium i kaplicach. Usunięto również tynki z filarów i ze
ścian bocznych prezbiterium. Odsłonięto wnęki i dwa portale gotyckie, a na sklepieniu w
prezbiterium średniowieczną polichromię kwiatową z XVI w. W wejściu z kruchty do nawy
głównej zamontowano dwuskrzydłową bramę.

W 1975 r. przeniesiono trzy sarkofagi książęce zza ołtarza głównego, do kaplicy pod
wieżą.Kaplicę oddzielono i zabezpieczono od strony wieży ozdobną kratą neobarokową,
przeniesioną z prezbiterium. Pracom konserwatorskim, poddano również wiele obrazów
znajdujących się w kościele, a następnie ambonę, w latach 1974–1980, a w 2010



zabezpieczono przed kornikami. Jeśli chodzi o kościelne organy to prace konserwatorskie i
remontowe przeprowadzono w roku 1978.

Wybór kardynała Karola Wojtyły 16 października 1978 r. podczas konklawe na papieża nie
zakończył agresywnej polityki władz polskich. W Ministerstwie Spraw Wewnętrznych
utworzono Wydział Watykański, który rozpracowywał osoby pracujące w Kurii Rzymskiej i
w otoczeniu Jana Pawła II. Przy każdej sposobności utrudniano przyjazd papieża do Polski,
gdyż upatrywano w jego naukach zagrożenie dla całego systemu. Podobne trudności
spotykały NSZZ „Solidarność”, który papież, jak i cały Kościół katolicki popierał. Wybór ten
znacząco zaważył na dalszych losach Polski. Niezwykle ważna dla podtrzymania ducha
Polaków była pierwsza pielgrzymka Jana Pawła II do Polski w 1979 r., podczas której
wygłosił słynne uznawane za prorocze słowa: „Niech zstąpi Duch Twój i odnowi oblicze
ziemi. Tej ziemi”.

Pod koniec lat siedemdziesiątych i w latach osiemdziesiątych Kościół kontynuował
udzielanie poparcia opozycyjnym ruchom, w tym Solidarności. Ruch ten przyczynił się do
wyzwolenia Polski z więzów komunistycznej PRL. Po śmierci Stefana Wyszyńskiego w 1981
prymasem został Józef Glemp. Kardynał Józef Glemp apelował o wstrzymanie się od
rozlewu krwi. Utworzono Prymasowski Komitet Pomocy pozbawionym Wolności. Dekretem
z 17 lutego 1981 r. biskup koszaliński ustanowił w Darłówku niezależny wikariat p.w. św.
Maksymiliana Marii Kolbego. Tego samego dnia erygowano tam klasztor. Gwardianem i
proboszczem został o. Stanisław Kotulski. W październiku 1982 r. przemianowano ten
wikariat w niezależną już parafię p.w. św. Maksymiliana Marii Kolbego.

Po wprowadzeniu stanu wojennego, 13 grudnia 1981 w Darłówku Wschodnim w Ośrodku
Wczasowym Mostostalu Wrocław 4 stycznia 1982 urządzono Ośrodek Odosobnienia dla
internowanych. W czerwcową niedzielę 1982 r. odwiedził Ośrodek Internowanych w
Darłówku ks. biskup Ignacy Jeż i odprawił w nim Mszę Św. Ośrodek odosobnienia
odwiedzali również inni biskupi i duchowni. Niedzielne wizyty franciszkanów, w tym o.
Stanisława Kotulskiego i Anzelma Grabowskiego podtrzymywały na duchu internowanych.
Ojciec Kotulski przychodził do ośrodka co najmniej dwa razy w tygodniu.  W soboty
spowiadał, a niedzielę odprawiał w stołówce Mszę Św. Później o. Kotulskiego zastąpił o.
Anzelm Grabowski.

W 1982 r. Dekanat darłowski obejmował parafie w: Darłowie, Darłówku, Dąbrowie,
Dobiesławiu, Jeżycach, Łącku, Postominie, Słowinie, Starym Jarosławiu i w Starym
Krakowie. Wspieranie przez duchownych NSZZ „Solidarność” spowodowało ataki na
Kościół i represje wraz z morderstwami kapłanów, czego przykładem była męczeńska
śmierć ks. Jerzego Popiełuszki w 1984 r.

Po upadku komunizmu w 1989 r. 17 maja sejm uchwalił Ustawę o stosunku Państwa do
Kościoła Katolickiego w RPi o zagwarantowaniu wolności sumienia, co umożliwiło
odnowienie stosunków dyplomatycznych między Polską, a Watykanem. Bulla papieska
J.P.II z 1992 r. zreformowała organizację Kościoła katolickiego w Polsce. Na jej mocy
utworzono 13 metropolii. Diecezja koszalińsko-kołobrzeska 25 marca 1992 weszła w skład
metropolii szczecińsko-kamieńskiej.

Franciszkańska Prowincja Św. Maksymiliana Marii Kolbego, powstała w roku 1986. Siedzibą
prowincjała jest klasztor w Gdańsku. Oprócz 16 klasztorów w Polsce, w tym dwóch w



Darłowie prowadzi prace misyjne w Szwecji, na Litwie, w Ekwadorze, Kenii i Kanadzie
Włoszech i Niemczech. Prowincja posiada też placówki we Włoszech oraz w Niemczech.

Po zawarciu traktatu między Rzeczpospolitą Polską a Republiką FederalnąNiemiec,
potwierdzającego istniejące granice na Odrze i Nysie w 1990 r. i Traktacie o dobrym
sąsiedztwie i przyjaznej współpracy w 1991 r. wiele miast i parafii nawiązało kontakty
partnerskie. Od początków lat 90. XX wieku, kościół Mariacki, któremu podporządkowano
również kościół św. Jerzego stał się miejscem wspólnej modlitwy ekumenicznej wiernych i
duchownych innych wyznań. Pod patronatem ks. bpa Ignacego Jeża i biskupa kościoła
luterańskiego w diecezji Holsztyn- Lubeka Ulricha Wilckensa odbywały się wspólne
spotkania polsko-niemieckie, a także spotkania z byłymi niemieckimi protestanckimi
mieszkańcami Darłowa. Podczas pierwszego spotkania polsko-niemieckiego w Darłowie 1
września 1990 reprezentant Biskupa z Lubeki Probst Herman Augustin wskazał na Maryję,
jako tą, która wytycza drogę jedności Europy.

Dzień 1 czerwca 1991 rozpoczął w koszalińskiej katedrze IV pielgrzymkę Jana Pawła II.
Wzięło w niej udział wielu mieszkańców Darłowa. Po latach, kiedy zabraniano procesji,
ówczesny proboszcz parafii p.w. Matki Bożej Częstochowskiej ks. Janusz Jędryszek w 1991
r. wznowił tradycję błagalno-pokutnych procesji proszenia Boga, o to, aby Darłowo już
nigdy nie nawiedzały klęski powodzi, takie jak ta z 1497 r. wywołana przez fale tsunami. W
1990 r. z inicjatywy darłowskich rybaków oraz o. Janusza Jędryszka – twórcy pierwszej na
Pomorzu pustelni wzniesiono przy rozsuwanym moście w Darłówku i poświęcono kapliczkę
Białej Madonny, dedykowaną tym, którzy nie powrócili z morza.

Ten wspaniały kapłan postawił również kapliczki w różnych częściach Darłowa przy
wylotowych drogach oraz w pobliżu miejsca, gdzie w XIV wieku znajdował się Klasztor
kartuzów.

Kolejne prace remontowe przeprowadzono w lipcu 1993, kiedy to położono nowy
miedziany dach kościoła Mariackiego od strony ul. Kościelnej. Tego samego roku kościele
filialnym św. Jerzego w roku odrestaurowano malowidło ścienne z roku 1633.

Lapidarium

Z inicjatywy wybitnego proboszcza parafii darłowskiej i gwardiana klasztoru franciszkanów
ojca Janusza Jędryszka przy kościele powstało w duchu zgody, jedności, pokoju i
przebaczenia lapidarium, które uczciło pamięć o byłych mieszkańcach Pomorza
Środkowego. Uroczystego otwarcia dokonano 29 maja 1999 r. w obecności władz miasta i
zwierzchników różnych Kościołów.

Sanktuarium M.B. Fatimskiej 

Przed ołtarzem głównym z prawej strony na podwyższeniu stoi od roku 1992 figura Matki
Boskiej Fatimskiej, sprowadzona z portugalskiej Fatimy. W wigilię uroczystości Zesłania
Ducha Świętego i w pierwszą rocznicę pobytu Papieża Jana Pawła II w Diecezji Koszalińsko-
Kołobrzeskiej 6 czerwca 1992 r.  nastąpiła inauguracja Nabożeństw Fatimskich i
intronizacji figury M.B.  Fatimskiej-Matki Jedności w Kościele Mariackim. Uroczystościom
przewodniczył ks. Biskup Ignacy Jeż. Obecni byli księża z Dekanatu Darłowskiego i
Sanktuariów Maryjnych na Pomorzu oraz pielgrzymki.



W roku 1993 franciszkanie i przedstawiciele darłowskiej parafii zawieźli figurę MB
Fatimskiej do Rzymu. Na środowej Audiencji Generalnej w bazylice św. Piotra 2 czerwca
1993, Ojciec święty Jan Paweł II pobłogosławił i nałożył złotą koronę, wykonaną z darów
mieszkańców Darłowa na figurę Matki Bożej-Matki Jedności z Darłowa. Fakt ten został
upamiętniony na tablicy z brązu zawieszonej na pierwszym półfilarze oddzielającym
korpus od południowej nawy. Tego samego roku 17 czerwca biskup Ignacy Jeż poświęcił
nowy kościół p.w. św. Maksymiliana Marii Kolbego w Darłówku, którego budowa trwała
cztery lata.

Dom Franciszkanek

Przy ulicy Wenedów (Słowian), znajduje się siedziba żeńskiej wspólnoty zakonnej. Od roku
1975 w pracy duszpasterskiej franciszkanom pomagały siostry zakonne ze Zgromadzenia
Córek Miłości Bożej. Zakonnice włączały się w pracę parafialną jako kancelistki,
zakrystianki, organistki, bibliotekarki, katechetki i organizatorki rekolekcji. W roku 1993
zmieniło je Zgromadzenie Sióstr Franciszkanek od Pokuty i Miłości Chrześcijańskiej. Siostry
Franciszkanki m.in. dbają o wystrój kościoła, prowadzą chór kościelny „Stella Maris” i
kancelarię, przygotowują dzieci do komunii i młodzież do bierzmowania oraz zajmują się w
szkołach katechezą.

Wizyta Prymasa

29 lipca 1995, po raz pierwszy w historii Darłowa, miasto odwiedził Prymas Polski,
kardynał Józef Glemp. Przyjechał na zaproszenie o. Janusza Jędryszka, ówczesnego
proboszcza i gwardiana klasztoru darłowskich franciszkanów. Okazją były obchody 50-
lecia objęcia duszpasterstwa franciszkanów w Darłowie i na ziemiach Pomorza
Zachodniego. Na rynku przed ratuszem celebrowano mszę świętą, której przewodniczył
Prymas. Uroczystość zgromadziła tłumy darłowian i gości. Wcześniej, w ratuszu doszło do
spotkania władz samorządowych z dostojnym Gościem. Józef Glemp wpisał się do księgi
pamiątkowej i odebrał tytuł Honorowego Obywatela Darłowa nadany przez Radę Miejską.
W złotej księdze Darłowa prymas napisał: „Ambitne miasto Darłowo – obchodzi jubileusz
50 lat odrodzenia po II wojnie światowej. Niech będzie miejscem spotkania ludzi różnych
języków, niech będzie pracowite w służbie Ojczyźnie. Szczęść Boże! Darłowo, 30 lipca
1995.+ Józef Kardynał Glemp Prymas Polski. Honorowy Obywatel Darłowa. „Wizytę
Prymasa w Darłowie uwieczniono w jednej ze scen malowidła znajdującego się we
wschodniej części południowej nawy kościoła Mariackiego, a przedstawiającego ważne
momenty w religijnej historii Darłowa i Pomorza.

Pomnik Św. Franciszka

U zbiegu ulic Kościelnej i Wenedów na przykościelnym terenie w 1995 r. stanęła wykonana
z betonu figura św. Franciszka z Asyżu – autorstwa usteckiego artysty rzeźbiarza Michała
Rosy. Statua przedstawia ponadnaturalnej wielkości postać stojącego świętego ustawioną
na niskim cokole, w długim habicie, z siedzącymi ptakami na ramieniu i w lewej ręce.
Poświęcenia pomnika dokonał ks. prymas kardynał Józef Glemp, przybyły do Darłowa w
1995 r. na uroczyste obchody 50-lecia działalności zakonnej franciszkanów na Pomorzu.
Obok figury położono kamień Ekoczuwania.

Dalsze ważniejsze przedsięwzięcia darłowskich franciszkanów



Podczas uroczystych obchodów 600-lecia koronacji króla Eryka Pomorskiego na władcę
Skandynawii jego ekscelencja bp Marian Gołębiowski ordynariusz koszalińsko-kołobrzeski
w roku 1997 poświęcił sarkofag króla Eryka Pomorskiego oraz odsłonił tablicę
upamiętniającą tego katolickiego władcę Pomorza i Skandynawii ufundowaną przez TPZD.
Dzięki staraniom darłowskich franciszkanów w Domasławicach wzniesiono w 1998 r.
kościół pw. św. Józefa, konsekrowany 27 maja 2013 r przez biskupa Krzysztofa Zadarko.
Gdy stopniowo pogorszył się stan organów w kościele Mariackim  w latach 2011-2014
etapami przeprowadzono remont i modernizację kościelnych organów. Przeprowadziła go
Pracownia Konserwacji i Budowy Organów S. i M. Gostkowscy. Rok później wyposażono
kościół w trzy nowe stylowe konfesjonały. Dalej latem 2015 roku wyremontowano wieżę
kościelną, kosztem 1,5 miliona zł.

Z ostatniego okresu przypomnę, że 4 kwietnia 2016 r. biskup Edward Dajczak wprowadził
do darłowskiego kościoła Mariackiego relikwię św. Jana Pawła II. Kropla krwi wielkiego
papieża Polaka na zawsze pozostała w Darłowie. Aby sobie uzmysłowić zmiany dokonane
w darłowskiej świątyni na przestrzeni ostatnich lat wystarczy obejrzeć z uwagą sakralne
witraże, jakie powstały w ostatnim ćwierćwieczu. Te wspaniałe dzieła sztuki pełnią rolę
estetyczną i edukacyjną. Mamy na nich patrona kościoła św. Wojciecha, świętych:
Franciszka, Ottona z Bambergu, Maksymiliana Marię Kolbego, Klarę, Jana Pawła II.
Przedstawione są wydarzenia historyczne, symbole sakralne i inne.

Nie sposób wymienić wszystkich materialnych i duchowych zasług Franciszkanów. Są one
przeogromne i za to powinniśmy im być wdzięczni. Darłowo ma szczęście, że to właśnie
Franciszkanie sprawują opiekę duchową nad mieszkańcami Królewskiego Miasta Darłowa.
Miasta z Duszą, jak podkreślał o Janusz Jędryszek. Za ich zasługi, dokonania i osiągnięcia
Miasto Darłowo na wniosek burmistrza Arkadiusza przemianowało przy klasztorną ulicę na
Franciszkańską.

Lista franciszkańskichOFMConv proboszczów kościoła Mariackiego

Dla przypomnienia zamieszczamy na koniec listę proboszczów kościoła M.B.
Częstochowskiej: o. Damian Władysław Tyniecki (1945-1950), o. Szymon Leon Grodzki
(1950-1953), o. Alfons Władysław Neumann (1953-1959), o. Karol Zbigniew Ligęza
(1959-1963), o. Wawrzyniec Antoni Kurach (1963-1968), o. Lucjusz Stefan Chodukiewicz
(1968-1971), o. Stefan Malandy (1971-1977), o. Ferdynand Zwolak (1977-1981), o. Jacek
Kamzela (1981-1989), o. Janusz Jędryszek (1989-2000), o. Ireneusz Łuczka (2000-2004), o.
Stanisław Piankowski (2004-2016). Gwardianem klasztoru i proboszczem parafii jest od 1
lipca 2016 o. Wiesław Przybysz.  Przez minione 75 -lecie wspomagało ich w posłudze
duszpasterskiej ponad dwustu franciszkańskich zakonników, których nie sposób tu
wymienić. Kilku z nich spoczywa w kwaterze franciszkańskiej na cmentarzu Św. Gertrudy.

Opracował Leszek Walkiewicz



Darmowy raport SMS o COVID-19 w
Darłowie
written by Archiwum Urzędu Miejskiego w Darłowie | 27 listopada 2020

Biuro Promocji Miasta i Komunikacji Społecznej w Darłowie uruchomiło specjalną darmową
platformę SMS do informowania mieszkańców o sytuacji epidemicznej i nie tylko. Jeśli
chcesz otrzymywać najważniejsze informacje z Darłowa w formie krótkich
wiadomości wyślij bezpłatny SMS o treści covid19darlowo imię na nr: 4628 (np.
covid19darlowo Eryk). Nie czekaj. Wyślij SMS już teraz.  

Artur Wejnerowski

Daniel Bonzay

Frącz Dawid Jasiewicz

https://www.darlowo.pl/darmowy-raport-sms-o-covid-19-w-darlowie/
https://www.darlowo.pl/darmowy-raport-sms-o-covid-19-w-darlowie/


Wsparcie dla hospicjum
written by Archiwum Urzędu Miejskiego w Darłowie | 27 listopada 2020

Burmistrz Darłowa Arkadiusz Klimowicz postanowił przekazać część materiałów
ochronnych z rezerw miasta na potrzeby Domu Hospicyjno-Opiekuńczego Caritas im. Bp.
Czesława Domina w Darłowie. Kombinezony i maseczki ochronne dostarczył Sekretarz
Miasta – Tomasz Bobin. Personel nie krył zadowolenia. W tym trudnym czasie pandemii
materiały te są niezwykle ważne i w szybkim tempie zostają zużywane.

Jak pracuje publiczne przedszkole nr 2
w czasie pandemii
written by Archiwum Urzędu Miejskiego w Darłowie | 27 listopada 2020

https://www.darlowo.pl/wsparcie-dla-hospicjum/
https://www.darlowo.pl/jak-pracuje-publiczne-przedszkole-nr-2-w-czasie-pandemii/
https://www.darlowo.pl/jak-pracuje-publiczne-przedszkole-nr-2-w-czasie-pandemii/


Funkcjonowanie Przedszkola Nr 2 W Darłowie od września 2020 do 16 listopada 2020 r.
przebiegało bez zakłóceń związanych z obecnie panującą epidemią. Przedszkole
funkcjonowało w trybie stacjonarnym – zajęcia dydaktyczno-opiekuńczo-wychowawcze
odbywały się bez zakłóceń i zgodnie z planem.

Frekwencja w przedszkolu wśród dzieci we wrześniu i październiku była wysoka i wynosiła
ponad 90%. W II połowie listopada w związku z przejściem na kwarantannę dzieci z jednej
grupy i nauczyciela frekwencja w przedszkolu spadała do około 60%. Jedna grupa decyzją
sanepidu i organu prowadzącego przeszła w tryb nauczania zdalnego.

Kontakt nauczycieli z rodzicami dzieci odbywa się poprzez wypracowane formy tzn.
poprzez założenie grup na komunikatorach informacyjnych, telefonicznie lub w zależności
od potrzeb w ważnych przypadkach poprzez kontakt osobisty.

Rady pedagogiczne odbywały się zgodnie z planem rad pedagogicznych, czyli trzy
stacjonarnie i jedna on-line z ośrodka szkoleniowego.

Pracownicy zgodnie z opracowanym dla przedszkola procedurami epidemiologicznymi
codzienne wykonują prace niezbędne do zminimalizowania zagrożenia związanego z
pandemią. Wszystkie pomieszczenia, sprzęty i zabawki dla dzieci są dezynfekowane na
bieżąco. Dzieci mają w chwili obecnej wypracowane nawyki związane z utrzymaniem
higieny rąk, wiedzą jak postępować i jak zachowywać się w przedszkolu, aby



zminimalizować ewentualne zagrożenia związane z COVID-19.

Przedszkole zakupiło dla wszystkich pracowników środki ochrony osobistej, posiada
również na chwilę obecną wystarczającą ilość środków dezynfekujących oraz stacje do
bezdotykowej dezynfekcji dłoni.

Zagrożenia na przyszłość, na pewno jak wszyscy obawa przez zachorowaniem oraz
ewentualne przejście całego przedszkola w tryb zdalny co szczególnie dla dzieci z punktu
widzenia ich rozwoju – dziecka w wieku przedszkolnym jest niestety bardzo niekorzystne.

Zespół Szkół Morskich w obliczu
wyzwań ws. z COVID-19
written by Archiwum Urzędu Miejskiego w Darłowie | 27 listopada 2020

Zespół Szkół Morskich w Darłowie od 1 września zmienił swoją strukturę – w skład szkoły
weszło Liceum Ogólnokształcące i Branżowa Szkoła I Stopnia. Obecnie w Zespole naukę
pobiera 860 uczniów w 35 oddziałach. W szkole zatrudnionych jest 130 pracowników w
tym 89 nauczycieli.

Od 15 października w związku ze stwierdzeniem przypadków COVID-19 szkoła przeszła na
tryb zdalny.

W szkole prowadzone są lekcje on-line z wykorzystaniem platformy Classroom. Lekcje
odbywają się zgodnie z planem, ze względu na higienę pracy skrócono je do 35 minut. Od
początku listopada dla uczniów klas czwartych technikum organizowane są stacjonarne
zajęcia praktyczne w wymiarze 10 godzin tygodniowo. Zajęcia te mają pomóc w
przygotowaniu do planowanych na styczeń egzaminów zawodowych. 

https://www.darlowo.pl/zespol-szkol-morskich-w-obliczu-wyzwan-ws-z-covid-19/
https://www.darlowo.pl/zespol-szkol-morskich-w-obliczu-wyzwan-ws-z-covid-19/


Od 24 listopada w szkole prowadzony będzie próbny egzamin maturalny na konsultacjach
przedmiotowych. Ze względu na bezpieczeństwo zmniejszono grupy piszących uczniów. W
szkole od połowy października nie odbywają się natomiast praktyki oraz zajęcia
praktyczne u pracodawców. 

Ciekawy projekt zainicjowali uczniowie szkoły, którzy tworzą wirtualną wersję „Morskiej” w
popularnej wśród młodzieży grze Minecraft. Teraz można już pospacerować korytarzami
szkoły i pozaglądać do poszczególnych klas. Narzędzie to będzie wykorzystywane do
promocji szkoły, która jak przewidujemy będzie wyglądała zupełnie inaczej niż w latach
ubiegłych.

Staramy się, aby nauczanie przebiegało jak najefektywniej jednak nie możemy doczekać
się kiedy wrócimy do pracy  w „realu”.

Jak radzi sobie Szkoła Podstawowa nr 3
im. Króla Eryka Pomorskiego w trudnym
czasie?
written by Archiwum Urzędu Miejskiego w Darłowie | 27 listopada 2020

https://www.darlowo.pl/jak-radzi-sobie-szkola-podstawowa-nr-3-im-krola-eryka-pomorskiego-w-trudnym-czasie/
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Frekwencja wśród uczniów przed nauczaniem zdalnym i w okresie obecnym była na
podobnym poziomie jak w latach ubiegłych. Dzieci chętnie przychodziły do szkoły. Jeśli
chodzi o nauczycieli, to widoczna była zwiększona absencja wywołana chorobą,
kwarantanną czy izolacją. Istniała obawa, że w pewnym momencie nie będzie miał kto
prowadzić lekcji. Nauczanie zdalne rozwiązało ten problem.

Absencja nauczycieli: wrzesień: 14 nauczycieli w ciągu miesiąca, październik: 29
nieobecnych nauczycieli, listopad: 17 nauczycieli na zwolnieniach lekarskich,
kwarantannie lub w izolacji.

Problemy w zdalnym nauczaniu dotyczą przede wszystkim braków sprzętowych, słabego
internetu w szkole i w domach prywatnych, a co za tym idzie problemy ze
skontaktowaniem się z danym uczniem. Ponadto widać problem w niedostatecznych
umiejętnościach w zakresie obsługiwania posiadanego sprzętu i posługiwania się
technologiami informacyjno-komunikacyjnymi uczniów i ich rodziców. Na to potrzeba
czasu. Pojawiają się też inne problemy dotyczące motywacji i zaangażowania w naukę
zdalną niektórych uczniów. Brak bezpośredniego kontaktu nauczyciela z uczniem jest
dużym utrudnieniem w przekazywaniu wiedzy. 

Kontakt z rodzicami w tym okresie utrzymywany jest głównie poprzez dziennik
elektroniczny Librus.  Wychowawcy klas, pedagodzy pozostają też w kontakcie
telefonicznym i mailowym. Od maja 2020 roku wszyscy nauczyciele oraz uczniowie szkoły
mają założone bezpieczne konta mailowe na platformie GSuite administrowanej przez
Google. Zebrania oraz spotkania z rodzicami odbywają się online poprzez aplikację Meet.



W ten sposób prowadzone są też lekcje. 

W tym czasie wszystkie rady odbywały się zgodnie z planem. W miesiącu październiku
odbyła się jedna rada pedagogiczna w formie zdalnej na platformie GSuite w postaci
wideokonferencji w aplikacji Meet. Pod koniec listopada planowane jest kolejne spotkanie
rady pedagogicznej online. Nauczyciele pracują w zespołach zadaniowych, problemowych
i wychowawczych, spotykając się online poprzez aplikację Meet. W miesiącu październiku
spotkania z rodzicami również odbyły się online, z wykorzystaniem kont w usłudze Suite
swoich dzieci. 

Właśnie zakończono ewaluację zdalnego nauczania prowadzonego wiosną, wyciągnięto
wnioski i sformułowano rekomendacje. Dobrym posunięciem było ujednolicenie i
zawężenie ilości rozwiązań w zakresie kontaktu z uczniami w czasie nauki zdalnej do
dziennika elektronicznego Librus i platformy GSuite.

W warunkach organizacji nauczania zdalnego wprowadziliśmy obowiązek spotkań online
tak, aby stały się one podstawową formą prowadzenia zajęć. Nauczyciele zostali
zobowiązani do analizy treści podstawy programowej i treści podręcznika, ćwiczeń tak,
aby zoptymalizować obciążenie pracą szkolną uczniów i nauczycieli. 

Nadal reagujemy na wszelkie uwagi i potrzeby ze strony środowiska szkolnego i na
bieżąco są wdrażane zmiany. Kadra pedagogiczna odbyła wiele szkoleń, które ułatwiają i
usprawniają pracę zdalną. 

W SP 3 wszystkie sale lekcyjne zostały wyposażone w sprzęt gotowy do pracy zdalnej.
Nauczyciele mogli sami zdecydować skąd chcą bezpiecznie prowadzić zajęcia. Początkowo
wszyscy nauczyciele klas 4-8 prowadzili zajęcia ze szkoły. Od 9 listopada prawie wszyscy
prowadzą zajęcia z domów zgodnie z planem lekcji. Tym nauczycielom, którzy mają w
domu problemy sprzętowe lub słaby internet, nadal umożliwiono korzystanie z bazy
sprzętowej na terenie szkoły. Lekcje online ze szkoły prowadzi 5 nauczycieli. W szkole
prowadzone są stacjonarnie zajęcia z uczniami niepełnosprawnymi oraz niektóre zajęcia
udzielane w ramach pomocy pedagogiczno-psychologicznej. Dla niektórych uczniów
terapia logopedyczna także jest prowadzona stacjonarnie.

Zgodnie z planem pracuje codziennie świetlica szkolna oraz biblioteka. Dyżury pełnią
również pedagodzy i psycholog.

Szkoła jest dobrze zaopatrzona w środki ochronne. Na bieżąco uzupełniamy braki.
Otrzymaliśmy z Urzędu Miasta wsparcie finansowe na ten cel, a obecnie czekamy na
realizację grantu w ramach projektu pn. „Pomorze Zachodnie – Bezpieczna Edukacja”,
współfinansowanego przez Unię Europejską w ramach Europejskiego Funduszu
Społecznego. Chodzi tu o przedsięwzięcia związane z walką i zapobieganiem COVID-19.

Sytuacja zaopatrzenia uczniów w sprzęt jest zmienna. Na początku października
przeprowadzono poprzez dziennik elektroniczny Librus ankietę, mającą na celu między
innymi rozpoznanie potrzeb w zakresie posiadania sprzętu komputerowego i dostępu do
internetu. Rodzice mogli w niej zadeklarować chęć wypożyczenia sprzętu ze szkoły w
przypadku wprowadzenia nauczania zdalnego. W klasach 4-8 doposażonych zostało 44
uczniów. W klasach 1-3 też jest duża grupa uczniów (około 30), którzy potrzebują tego



sprzętu.  Poszukujemy nadal darczyńców i możliwości zdobycia sprzętu dla naszych
uczniów. Jeśli tylko udaje nam się uzyskać kolejny sprzęt, natychmiast przeznaczamy go
na potrzeby zdalnego nauczania.

Dostrzegane są zagrożenia na przyszłość, które teraz trzeba wziąć pod uwagę takie jak
izolacja społeczna, zamknięcie w domach, strach przed zakażeniem i brakiem finansów –
to istotne czynniki wpływające na poczucie bezpieczeństwa i stabilność rodzin. W czasie
nauki zdalnej nasilają się problemy w rodzinach trudnych. Tu bardzo potrzebne jest
wsparcie i opieka. Zadaniem wychowawców jest troska o dobro tych dzieci oraz ochrona
przed cierpieniem i umożliwienie im korzystania z edukacji. Innym problemem jest duża
eksploatacja sprzętu, który też ma swoją żywotność. Może pojawić się zagrożenie, że go
zabraknie.

W obu budynkach prowadzone były w tym okresie inwestycje. Wymieniono oświetlenie w
sali gimnastycznej przy ul. Franciszkańskiej za kwotę 21 tys. zł i zmieniono monitoring w
obu budynkach w wysokości 72 tys. zł.
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Cztery infokioski zlokalizowane w różnych częściach naszego miasta od niedawna
informują nie tylko o lokalnych walorach turystycznych.

W związku z dynamiczną sytuacją związaną z rozprzestrzenianiem się koronawirusa SARS-
CoV-2, darłowski ratusz podejmuje szereg działań z zakresu komunikacji społecznej, które
mają za zadanie dotarcie do mieszkańców z aktualnymi informacjami dot. sytuacji
pandemicznej.

Od jakiegoś czasu infokioski usytuowane na Wyspie Łososiowej i Kładce Przyrodniczej w
Darłówku Zachodnim prezentują aktualne statystyki osób zakażonych i poddanych
obowiązkowej kwarantannie.

Analogicznie, Biuro Promocji Miasta udostępnia informacje na specjalnej stronie:
www.koronawirus.darlowo.pl, a także na profilu facebookowym „Wiadomości Darłowskie”
(www.facebook.com/wiadomoscidarlowskie).

Korzystajmy wyłącznie z autoryzowanych źródeł, pozyskując bieżące informacje z życia
miasta.

Dawid Jasiewicz (BPM)

http://www.koronawirus.darlowo.pl
http://www.facebook.com/wiadomoscidarlowskie
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Zarządzeniem z dnia 12 listopada 2020 roku Burmistrz Darłowa – Arkadiusz
Klimowicz na stanowisko dyrektora Darłowskiego Ośrodka Kultury im. Leopolda
Tyrmanda powołał Magdalenę Burduk.

Powołanie to nastąpiło na okres trzech lat tj. od 12 listopada 2020 do 11 listopada 2023
roku. Przypomnijmy nowa dyrektor wcześniej pełniła tę funkcję tymczasowo. Najpierw w
trakcie choroby a następnie po śmierci Arkadiusza Sipa.

Magdalena Burduk – od lat zawodowo zakotwiczona w Darłowie. Od blisko dwudziestu…
zaangażowana w sprawy miasta, które szczerze lubi. 

Kierownik Biura Promocji Miasta i Komunikacji Społecznej w Urzędzie Miejskim w Darłowie
z wieloletnim doświadczeniem zawodowym. Współorganizatorka prestiżowej imprezy –
flagowego produktu promocyjnego miasta Darłowa: Media i Sztuka – festiwal w Darłowie.
Inicjatorka wielu darłowskich przedsięwzięć m.in. takich jak: Laponia Świętego Mikołaja,
koncertów na 4 Strony Świata i wielu innych. Kreatorka takich kampanii promocyjnych jak:
lubiędarłowo, RESPEKT BAŁTYK, współtwórczyni akcji i przygód Kapitana Parawana.
Zdobywczyni Gryfa Turystycznego (2015) – wyróżnienia przyznawanego w uznaniu zasług
za działalność na rzecz rozwoju turystyki w województwie zachodniopomorskim. Laureatka
Złotego Medalu Targów Łódzkich pn. NA STYKU KULTUR za najlepszą promocję miasta.
Dwukrotna laureatka plebiscytu Głosu Koszalińskiego – Osobowość Roku w latach 2017 i
2018 – w kat. działalność społeczna i charytatywna, zdobywczyni tytułu człowiek Roku
Branży Turystycznej w Konkursie Tourism Trends Award (2019), podczas jednej z
najważniejszych imprez branży turystycznej organizowanej w kraju pn. Nowe Trendy w
Turystyce. W 2019 roku nagrodzona przez Burmistrza Królewskiego Miasta Darłowa za
całokształt działalności na rzecz miasta Darłowa i jego społeczności. Zaangażowana w
sprawy miasta, od lat udzielająca się charytatywnie na rzecz Darłowskiego Centrum
Wolontariatu z licznymi sukcesami na tym koncie. Znalazła się na liście stu najbardziej
wpływowych kobiet w Województwie Zachodniopomorskim – plebiscytu Głosu



Koszalińskiego.

Z wykształcenia technik hotelarstwa i magister inżynier organizacji usług turystyczno –
hotelarskich. 

Ukończyła Akademię Morską w Gdyni.

Nowe stawki podatku od nieruchomości
od 1 stycznia 2021
written by Archiwum Urzędu Miejskiego w Darłowie | 27 listopada 2020
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Po dyskusji i poparciu poszczególnych komisji Rady Miejskiej przy jednym głosie
przeciwnym podjęto uchwałę w sprawie ustalenia nowej rocznej stawki podatku
od nieruchomości na terenie Miasta Darłowo. Jednocześnie z tym samym dniem
anulowano  uchwałę sprzed 4 lat tj. z 3 listopada 2016 roku, dotyczącą poprzedniej stawki
podatku, która wynosiła 0,89 zł z metr kwadratowy. Nowa stawka obowiązująca od 1
stycznia 2021 roku  wyniesie 0,99 zł za metr kwadratowy powierzchni związanych z
prowadzeniem działalności gospodarczej.                             



Jednocześnie ustalono nową stawkę  podatku obowiązującą od 1 styczna 2021 r. od
budynków i ich części związanych z prowadzeniem  działalności gospodarczej oraz od
budynków mieszkalnych i ich części zajętych na prowadzenie działalności gospodarczej –
na 24,84 zł za metr kwadratowy  powierzchni użytkowej. Cztery lata temu ta stawka
wynosiła 22,66 zł za 1 m2, a więc wzrosła o 2,18 zł za metr kw. Na przykładzie wygląda to
następująco. Jeśli ktoś ma sklep o powierzchni 100 metrów kwadratowych to rocznie
zapłaci o 218 zł więcej, czyli 18,17 złotego na miesiąc.                                                    

Zdaniem radnego Pawła  Breszki podniesienie tego podatku w tych trudnych czasach jest
niczym nie uzasadnione i uderza w przedsiębiorców. Sprawę szczegółowo wyjaśnił
burmistrz Darłowa Arkadiusz Klimowicz. Podwyższenie podatku nie jest lubiane przez
nikogo, ale czasami są sytuacje  kiedy trzeba dokonać wyboru miedzy mniejszym i
większym złem. Z roku na rok rosną koszty utrzymania miasta, przede wszystkim z tytułu
wzrostu kosztów oświetlenia miasta (wzrost cen prądu i ilości punktów oświetleniowych).
W roku 2021 będziemy już płacić ok. 1,25 mln zł, podczas gdy poprzednio był to niecały
milion zł. Wzrastają koszty pracy z powodu corocznego podnoszenia płacy minimalnej nie
tylko w UM ale również w spółkach świadczących usługi dla miasta.                            
                                                                                        

Z roku na rok zwiększają się koszty utrzymania oświaty z uwagi na podwyżki płac
nauczycieli oraz dotacji do niepublicznych placówek oświatowych. W roku 2020 dla
Społecznej Szkoły w Darłówku i Niepublicznych Przedszkoli i Żłobków wydano 5,5 miliona
złotych. Stanowi to znaczne obciążenie dla budżetu miasta.  Z drugiej strony cieszymy się,
że nasze dzieci mają zapewniony pobyt, w żłobkach i przedszkolach. Warto wiedzieć, że
miasto pokrywa 75% kosztów utrzymania żłobków i przedszkoli niepublicznych.
Podniesienie stawki nie uderzy mniejszych miejscowych przedsiębiorców. Dla przykładu ci,
którzy użytkują 500 metrów kwadratowych zapłacą rocznie 50 zł więcej czyli 4,17 zł na
miesiąc. Zmiana stawek podatku od nieruchomości ma przynieść w roku przyszłym 
dochód w kwocie 252 tys. zł od osób fizycznych i 300 tys. od osób prawnych. Miasto
również oszczędza na kulturze, promocji i organizacji imprez sportowych, jednak to
wszystko mało. Burmistrz nie cieszy się z tej podwyżki, ale to pociągnięcie było
najlepszym ze wszystkich rozpatrywanych i najmniej dotkliwych dla mieszkańców
Darłowa. Takie optymalne rozwiązanie  poparły wszystkie komisje Rady Miejskiej.

 L. Walkiewicz     

Sukces nauczyciela z Darłowa
written by Archiwum Urzędu Miejskiego w Darłowie | 27 listopada 2020
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Jest nam niezmiernie miło poinformować, że dr Rafał Marciniak, nauczyciel historii i wos w
Zespole Szkół Morskich w Darłowie został wyznaczony przez Ministerstwo Edukacji
Narodowej do recenzji polsko-niemieckiego podręcznika z historii do klasy 7 szkoły
podstawowej. 

Dr Rafał Marciniak jest naszym nauczycielem, a także wykłada na Wydziale Administracji
w Gdańskiej Wyższej Szkole Humanistycznej – Filii w Koszalinie, oraz jest członkiem
Komitetu Głównego Olimpiady Historycznej dla Szkół Podstawowych.

Link do strony niemieckiego wydawnictwa publikującego ten
podręcznik: https://www.eduversum.de/content/europa-unsere-geschichte-band-4-ab-sofor
t-erhaltlich  

ZSM
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Z wielkim żalem i smutkiem dowiedzieliśmy się, że w przeddzień 102. rocznicy Odzyskania
Niepodległości 10 listopada 2020 r. w Sławnie, w wieku 90 lat odszedł od nas Zygmunt
Guzy – Pionier Ziemi Darłowskiej. Urodził się 28 listopada 1930 r. w Waterschei w Belgii, w
miejscowości znanej głównie z kopalni węgla. Był synem polskich emigrantów Władysława
i Ludwki z domu Kotaszyńskiej, którzy przybyli do Belgii w okresie międzywojennym w
poszukiwaniu pracy. Mając lat 14 zmuszony został do przerwania nauki i rozpoczęcia pracy
zawodowej w kopalni węgla, a następnie w kamieniołomach, aby pomóc matce i
rodzeństwu w utrzymaniu, ponieważ ojciec już nie żył.

W roku 1947 wraz z rodziną przyjechał do Polski do miejscowości Ubocze w gminie Gryfów
Śląski w powiecie lwóweckim, gdzie podjął pracę w Fabryce Nawozów Fosforowych i
Kwasu Siarkowego w Uboczu.

Na początku lat 50-tych XX wieku został powołany do służby wojskowej do Darłowa. Tu
poznał Zuzannę Krzysik, która trafiła z likwidowanego Domu Dziecka w Jarosławcu do
Domu Dziecka w Darłowie. W roku 1954 zawarli związek małżeński. Zygmunt Guzy
 rozpoczął pracę w skupie surowców wtórnych w Koszalinie, a następnie w Sławieńskich
Zakładach Przemysłu Terenowego w Darłowie. W latach 1961- 1992 pracował w Jednostce
Wojskowej w Darłówku, jako elektryk i stamtąd odszedł na emeryturę. Państwo Guzowie
dochowali się czworga dzieci: Danuty, Mieczysława, Doroty i Tomasza.

Zygmunt Guzy w 1999 roku był jednym z założycieli  Klubu Pionierów Ziemi Darłowskiej i
przez cały czas brał czynny udział w pracach Zarządu Klubu Pionierów. Był jego członkiem,
skarbnikiem i zastępcą przewodniczącego. W okresie od 30 kwietnia 2012 do 2
października 2013 r. pełnił obowiązki przewodniczącego Klubu darłowskich pionierów.



Jeszcze niedawno, będąc w poczcie sztandarowym, żegnał na cmentarzu swojego kolegę.
Ostatnio podczas uroczystości 20-lecia Klubu obchodził swoje 90-te urodziny.

W okresie swojej działalności  społecznej  został odznaczony Medalem Zasłużony dla
Miasta Darłowa oraz Srebrną i Złotą Honorową Odznaką Gryfa Zachodniopomorskiego.
Pozostawił po sobie wspomnienia, które niebawem ukażą się drukiem. Był wielkim
społecznikiem, życzliwym i przyjaznym dla ludzi, a szczególnie dla Pionierów Ziemi
Darłowskiej.

Ceremonia pogrzebowa odbędzie się 20 listopada o godzinie 12:00 w kościele Mariackim i
o 13:00 na Cmentarzu Św. Gertrudy w Darłowie.

Cześć Jego Pamięci.

L. Walkiewicz

Uruchomienie kina…
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Żeby ożywić życie kulturalne Darłowa, i wynagrodzić mieszkańcom czas, gdy pozbawieni
byli jakiejkolwiek rozrywki, postanowiłem uruchomić kino. Lokal kina znajdował się w
bezpośrednim sąsiedztwie mojego mieszkania. W związku z tym wziąłem „je pod opiekę”,
przed zakusami szabrowników. Gdyby poprzedni jego niemiecki właściciel nie zabrał, czy
nie ukrył aparatury kinowej, to wobec kompletnie urządzonej widowni, kino mogłoby być w
każdej chwili uruchomione. Stworzyłoby to jeszcze jedną atrakcję w Darłowie, mogącą
przyciągnąć coraz to nowych osiedleńców.

Realizacja tego projektu przypadła na początek 1946 r. Lokal kina miał kompletnie
urządzone wnętrza, za wyjątkiem braku aparatu projekcyjnego. Zanim lokal ten oddano



właściwemu przeznaczeniu tj. wyświetlaniu filmów, sala kinowa bardzo często była
wykorzystywana przez amatorskie zespoły teatralne, jak również stawała się miejscem
zebrań darłowiaków przybywających na różne uroczystości.

Niejednokrotnie, korzystały z sali radzieckie zespoły teatralne. Było to zawsze nieodpłatne
użyczenie obiektu. Podczas jednego takiego „użyczenia”, kino darłowskie poniosło dość
poważną stratę. W pierwszych miesiącach 1946 r., z racji jakiejś rocznicy, przyjechał do
Darłowa radziecki zespół żołnierskiego teatru. Miał on przygotować wieczór radzieckiej
pieśni i tańca dla miejscowego garnizonu. Nie mogłem odmówić prośbie użyczenia sali
kina, lecz zastosowałem pewne środki ostrożności. Występy artystyczne przeciągnęły się
do późnej nocy, a wczesnym rankiem, w kilka godzin po odjeździe teatru poinformowano
mnie, że „zniknęła” piękna kurtyna pluszowa oraz że została pozrywana draperia w lożach.
W toku przesłuchania osób odpowiedzialnych za bezpieczeństwo sali, okazało się, że
sprowokowano jakąś awanturę, żeby odwrócić uwagę pilnujących. Nie odzyskałem nigdy
zagrabionych rzeczy, gdyż zespół żołnierski, który dał „gościnny” występ w Darłowie,
wyjechał ze swoimi występami na Zachód.

W sprawie dokonanej grabieży w kinie, korzystając z telefonu polowego, zatelefonowałem
do odpowiednich władz wojskowych w Koszalinie. Wysłałem dokładny opis przykrego
zdarzenia, domagając się wszczęcia śledztwa i zwrotu zagrabionych rzeczy. Mimo
przyrzeczenia, że radzieckie władze wojskowe uczynią zadość mej prośbie – nie zwrócono
zagrabionych rzeczy. W taki oto sposób, stałem się bogatszy o jedno smutne
doświadczenie.

Tak początki Kina Bajka wspomina ówczesny burmistrz Darłowa – Stanisław
Dulewicz w swoich Pamiętnikach na str. 74-75.

Dzięki Grzegorzowi Chmieleckiemu, który lubi „grzebać” w historii Pomorza Zachodniego,
możemy zobaczyć jak w roku 1948 wyglądała sala naszego kina.

Wynika z niej, że składała się ona z siedemnastu rzędów – z 322 miejscami dla widzów, do
tego dochodziło pięć loży z czego 3 – czteroosobowe i 2 – trzyosobowe – zapewniały
dodatkowych 18 miejsc oraz balkon z 88 fotelami. Razem Kino Bajka mogło podjąć 428
osób.

Magda Burduk (DOK)

W Darłowie powstaje pełnometrażowy
film fabularny “Valhalla”
written by Artur Wejnerowski | 27 listopada 2020
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Film reżyseruje aktor Marcin Wawrzyniak. Nad zdjęciami czuwa Rafał Jerzak. Jak zapewnia
Hanna Bauta – kierownik produkcji będzie to film życiowy. O sile marzeń i realiach życia.
Na przekór wszelkim trudnościom. – Większość zdjęć powstało w Darłowie, choć są
również ujęcia kościoła w Cisowie, czy kutrów w Jarosławcu – dodaje. Realizacja planowana
jest na rok 2021. Film będzie dystrybuowany poprzez sieć kin studyjnych.

O filmie:

Krystian jest bardzo dobrze rokującym bokserem, który próbuje wyrwać się z małego
miasteczka i odnieść sukces na arenie międzynarodowej. Jest w stanie walczyć z
najlepszymi na świecie. Ma warunki, jest silny i sprytny. Na przeszkodzie stoją finanse i
codzienny byt. W miasteczku z którego pochodzi pracuje jako rybak. Szykuje się na wielką
walkę z największym przeciwnikiem – Diggim, ale jego plany zostają pokrzyżowane przez
chorobę siostry, która jest w zaawansowanej ciąży. Aby uratować siostrę musi
zrezygnować ze swoich marzeń i dalszej kariery. Czy bohaterowi uda się sprostać
wyzwaniom stawianym przez los?



Informacje ze zdalnej sesji Rady
Miejskiej
written by Archiwum Urzędu Miejskiego w Darłowie | 27 listopada 2020

We wtorek 17 listopada 2020 r. w trybie zdalnym na sesji rady miejskiej w
Darłowie obradowało 12 radnych Rady Miejskiej.

Na początku podjęto uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu
Zachodniopomorskiemu  w kwocie 9885,31 zł, na budowę trasy pieszo-rowerowej wzdłuż
ulicy Morskiej i Gen. Sowińskiego. Podjęto również uchwałę w sprawie przyznania dotacji
na dofinansowanie nakładów koniecznych na prace konserwatorskie, restauratorskie i
roboty budowlane dotyczące zabytków w kościele Mariackim w kwocie 40 tys. zł. Te
uchwały znalazły pokrycie w kolejnej dotyczącej zmian w tegorocznym budżecie miasta.
Dokonano przeniesienia wydatków w kwocie 150.885 zł. Z tej sumy 101 tys. zł poszło na
powiększenie dotacji dla Szkoły Społecznej w Darłówku, 40 tys. na dotację celową dla
parafii MB Częstochowskiej i 9.885 zł  na budowę trasy pieszo-rowerowej.

Radni przyjęli również do wiadomości informację o przebiegu wykonania budżetu gminy –
Miasto Darłowo za I półrocze 2020 roku. Dalej Rada Miejska podjęła uchwałę w sprawie
kształtowania się wieloletniej prognozy finansowej miasta Darłowo, w tym o przebiegu
realizacji przedsięwzięć.

Następnie przyjęto informację o przebiegu wykonania planu finansowego instytucji kultury
za I półrocze 2020 r. oraz Program współpracy Miasta Darłowo z organizacjami
pozarządowymi i wolontariatem.
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Kwestię ustalenia nowej stawki podatku od nieruchomości omówimy osobno.

Ponadto podjęto  uchwały: w sprawie określenia średniej ceny jednostki paliwa w
 Darłowie, która dotyczy pokrywania kosztów dowozu osób niepełnosprawnych  w roku
szkolnym 2020/2021; utworzenia Lokalnego programu wspierania edukacji uzdolnionych
dzieci i młodzieży uczącej się na terenie Miasta Darłowo oraz uchwały dotyczącej
określenia metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi, ustalenia
stawki opłaty oraz określenia opłaty podwyższonej, która właściwie ureguluje kary za nie
segregowanie odpadów komunalnych.

L. Walkiewicz

Sytuacja epidemiczna w mieście – 18.11
written by Archiwum Urzędu Miejskiego w Darłowie | 27 listopada 2020
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